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لایحه جدید دولت: 

 اعطای حق استفاده از سلاح
 به ماموران امنیتی 

آرمان ملی: باشگاه خبرنگاران وابسته به 
صداوسیما با انتشار گزارشی از ارائه لایحه ای 
توسط دولت به مجلس برای اصلاح قانون 
استفاده از سلاح خبر داد. این رسانه در 
ادامه آورده است: عضو کمیسیون امنیت 
ملی مجلس گفت که در حدود ۳ سال 
گذشته، ۵۰ نفر از ماموران انتظامی برای 
استفاده از سلاح، مجبور به پاسخگویی 
شدند. آقای سعادتی بیشه سری گفت: 
نظامی ها برای دفاع ناچار هستند از سلاح 
استفاده کنند؛ با این حال برخی از قاضی ها 
در دادگاه با استناد به قانون، شیوه استفاده 
بعضی ماموران از سلاحشان را در جریان 
درگیری ها نمی پذیرفتند. پیش نویس 
اصلاح قانون استفاده از سلاح به تازگی در 
دستور کار نشست های علنی مجلس قرار 
گرفته؛ این قانون که »به کارگیری سلاح 
توسط مأمورین نیرو های مسلح در موارد 
ضروری« نام دارد، بیشتر از ۲۰ سال پیش 
در دی ماه ۷۳ به تصویب رسیده است. جان 
باختن یکی از ماموران انتظامی در شیراز 
که واکنش افکار عمومی را در پی داشت، 
اصلاح قانون استفاده ماموران مسلح از 
سلاح را رسانه ای کرد. ۱۴بهمن ماه پارسال، 
سرهنگ دوم علی اکبر رنجبر جانشین 
پاسگاه انتظامی روستای بیدزرد شیراز، در 
یک درگیری آسیب دید. معاون فرهنگی و 
اجتماعی فرماندهی انتظامی استان فارس 
گفت که با ضربه قمه یکی از اراذل و اوباش 
به گردن آقای رنجبر، این مأمور انتظامی 
مجروحیت شدید پیدا کرده و خونریزی 
شدید باعث جان باختن او شده؛ در این 
درگیری یک سرباز وظیفه هم مجروح شد. 
پس از انتشار فیلم و خبر این درگیری در 
فضای مجازی، محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس در یک پیام توییتری خواستار 
اصلاح قانون استفاده از سلاح از سوی ستاد 
کل نیرو های مسلح و فرماندهی انتظامی 
»در اسرع وقت« شد. آقای قالیباف که در 
اواخر دهه هفتاد سابقه فرماندهی نیروهای 
انتظامی را داشته، گفت مجلس آمادگی 
دارد به اصلاح قانون استفاده از سلاح، خارج 
از نوبت رسیدگی کند. کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس اعلام کرده 
دولت قبل و فرماندهی انتظامی هر کدام 
یک پیش نویس قانونی برای اصلاح این 

قانون ارائه داده بودند. 
مجوز استفاده از سلاح گسترده تر 

می شود
در لایحه ای که در هفته های آینده ابتدا 
باید کلیاتش در مجلس بررسی شود، عبارت 
مأمورین نیرو های مسلح در عنوان قانون، به 
»مأمورین مسلح« تغییر پیدا کرده است. بر 
اساس این لایحه، علاوه بر نیروهای مسلح، 
»سایر اشخاصی که به موجب قانون مجاز 
به حمل سلاح باشند« هم باید به شرایط 
جدید قانون به کارگیری سلاح عمل کنند. 
در پیش نویس دولت، اگر »افرادی که از 
سوی مراجع قانونی برای حفاظت از خود 
مسلح شده اند« جرمی مرتکب شوند، در 
شرایطی، مطابق با قانون مجازات اسلامی 
مجازات نخواهند شد. همچنین در مواردی 
که استفاده آنها از اسلحه، دفاع »مشروع« 
تشخیص داده شود، نیازی به پرداخت دیه 
نخواهد بود. این لایحه علاوه بر ماموران 
انتظامی، به افراد مجاز به حمل سلاح هم 
اجازه داده تا برای دفاع از خودشان، در برابر 
کسی که با سلاح سرد یا گرم به آنان حمله 
کرده، از اسلحه استفاده کنند. در این پیش 
نویس، »برای دستگیری سارقان، راهزن  ها، 
گروگانگیرها، آدم رباها، زورگیرها یا قدرت 
نمایان با سلاح سرد و گرم، قاچاقچیان مواد 
مخدر یا سلاح و مهمات، قاتلان و کسانی که 
اقدام به ترور یا تخریب یا انفجار کرده اند« 
به ماموران اجازه استفاده از سلاح داده 
شده است. همچنین اگر این مجرمان »در 
حال فرار باشند« یا »اقدام به مقابله کنند«، 

ماموران حق به  کارگیری سلاح را دارند. 
حق استفاده »ماموران امنیتی« 

از سلاح 
در حالیکه قانون کنونی به ماموران اجازه 
می دهد برای دستگیری بازداشت شدگان 
و زندانی های در حال فرار، در صورتی که 
»اقدامات دیگر برای دستگیری آنها ثمری 
نداشته«، از سلاح استفاده کنند، لایحه 
اصلاحی این قانون، برای »شورش های 
داخل زندان« هم مجوز استفاده از سلاح 
را به ماموران می دهد. بر اساس پیش 
نویس اصلاح قانون به کارگیری سلاح، 
برای حفظ تأسیسات، تجهیزات و اماکن 
نظامی، انتظامی و امنیتی مانند محل 
استقرار نیرو های مسلح، محل نگهداری 
سلاح و مهمات و اسناد طبقه بندی شده، 
حق استفاده از سلاح به ماموران داده شده 
است. »حفاظت مقامات و شخصیت های 
داخلی و خارجی دارای رده حفاظتی و 
حفاظت از اجلاس ها و گردهمایی های 
مصوب شورای امنیت کشور« و »مقابله 
با اقدامات تروریستی، خرابکارانه یا ایجاد 
رعب و وحشت در فرودگاه ها یا هواپیماربایی 
یا ساقط کردن هواپیمای در حال پرواز« 
از شرایط دیگری است که ماموران اجازه 

استفاده از اسلحه را پیدا کرده اند. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: »برجام در احتضار« شاید این 
بهترین تعبیر برای حال فعلی توافق هسته ای ایران و غرب باشد. 
توافقی که در ابتدای امر همه نسبت به اجرا و پایبندی آن خود را 
ملزم می دانستند اما هر چه بیشتر رو به جلو آمدیم مشخص شد 
تنها ایران است که تعهدات خود را انجام می دهد و سایر کشورها 
صرفا تعهدات و وظایف خود را در قالب اظهار نظرات و بیانیه  های 
سیاسی انجام می دهند و در عرصه اجرا هیچ گامی در راستای عمل 
به تعهدات خود بر نمی دارند. چه اینکه اقدامات اخیر غربی ها به 
واقع ثابت کرد که اساسا آنها عزمی برای احیای برجام ندارند و 
اظهاراتشان نیز صرفا تعارفات معمول سیاسی و دیپلماتیک است. 
در همین خصوص شاید این تحلیل وجود داشت که غربی ها 
درصددند با تحرکات خود در راستای تصویب قطعنامه ای ایران 
را تحت فشار قرار دهند؛ اما اساسا کمتر کسی به فکرش می رسید 
در این شرایط که همه در پی احیای برجام هستند؛ غربی ها 
بخواهند با صدور قطعنامه علیه ایران شرایط را از این هم بدتر 
کنند؛ چنانکه برخی ادعای پایان برجام را مطرح می نمایند. اما 
قطعنامه پیشنهادی ایالات متحده آمریکا و تروئیکای اروپا علیه 
ایران، شامگاه چهارشنبه به رغم مخالفت جدی چین و روسیه 
در نشست فصلی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی، 
با ۳۰ رأی موافق، ۲ رأی مخالف )روسیه و چین( و ۳ رأی ممتنع 
)هند، لیبی و پاکستان( به تصویب رسید. این در حالی است که 
مقامات کشورمان در همان دقایق اولیه به این قطعنامه واکنش 
نشان دادند. چنانکه خطیب زاده؛ سخنگوی وزارت امور خارجه 
با انتقاد از تصویب قطعنامه ضد ایرانی تاکید کرد: پاسخ ایران 
قاطع و متناسب است. در همین خصوص نیز ایران به دلیل رویکرد 
غیرسازنده آژانس و تصویب قطعنامه یادشده گام های عملی 
متقابلی را اتخاذ کرد که نصب سانتریفیوژهای پیشرفته و غیرفعال 
سازی دوربین های فراپادمانی از جمله آنهاست که نشان از اقدام 
متقابل قاطع کشورمان دارد. از طرفی به نظر می رسد که اقدام اخیر 
کشورمان باعث شده تا غربی ها بیش از آنچه فکر می کردند از پاسخ 
ایران نگران شوند. حال اینکه ایران پیش از این هشدار داده بود که 
اگر غربی ها بخواهند به سوی قطعنامه حرکت کنند پاسخ متقابلش 
قاطع خواهد بود.  آنچه که مسلم است گرچه ایران واکنش قاطع و 
بجایی در قبال قطعنامه صادر شده از سوی غربی ها داشته اما این 
مطلب را نیز نباید از نظر دور داشت که در این قطعنامه فرصت 
۳ ماهه ای نیز گنجانده شده که می توان از این فرصت به خوبی 
استفاده کرد. قدر مسلم پاسخ قاطع و بحق ایران با پایان دادن به 

فعالیت فراپادمانی دوربین های آژانس، می تواند مکمل گام مدبرانه 
دیپلماسی ایران در طول این فرصت ۳ماهه با هدف احیای برجام  و 

شکست طرح های لابی صهیونیستی  باشد.
 آژانس اسیر صهیونیست هاست

رئیس سازمان انرژی اتمی اظهار داشت: ایران به دنیا اجازه داد 
که نظارت های فراپادمانی داشته باشد برای اعتمادسازی، بعد شما 
در همین برجام کل این بسته این اتهامات را، این تهمت ها و این 
نسبت های ناروا را در قالب پی ام دی بستید و خودتان هم هیچ کدام 
از تعهداتتان را انجام ندادید حالا دوباره آمدید می خواهید برگردید 
به برجام، برگردید بیایید، اما چرا پکیج بسته شده که دلیل وجودی 
برجام است همان کنار باز کردید، این بازی ها چه است در می آورید 
سر ملت ایران؛ این کل موضوع است. محمد اسلامی گفت: یک 
معامله، یک داد و ستدی است، داده من چیست؟ سرعت خود 
را کم می کنم، فعالیتم و ظرفیتم را محدود می کنم، آن چه را که 
در ازای آن پذیرفتید کلیه آن تحریم هایی که در اینجا تعریف و 
تدوین شده لغو می کنید بعد کمک می کنید به پیشرفت هسته ای 
جمهوری اسلامی ایران، شما تحریم ها را لغو نکردید که هیچ، اضافه 
هم کردید، به پیشرفت هسته ای ایران هم که قبلًا کمک نکردید، 
الآن هم کمک نمی کنید. رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: آژانس 
بین المللی انرژی اتمی اسیر صهیونیست هاست. ما فعالیت تعدادی 
از دوربین ها را خاتمه دادیم، بقیه اش را هم خاتمه خواهیم داد. 

تعداد این دوربین های فراپادمانی، ۱۷، ۱۸ عدد است. 
 واکنش آژانس به اقدام ایران 

آژانس بین المللی انرژی اتمی در بیانیه ای اعلام کرد که این 
آژانس روند جمع آوری دوربین های نظارتی از تاسیسات هسته ای 
ایران را آغاز کرده است. آژانس در این بیانیه  اعلام کرده که در 
۹ ژوئن ۲۰۲۲ بازرسان آژانس دوربین های نظارتی آژانس را از 
مرکز تحقیقات تهران و دو کارگاه قطعات سانتریفیوژ در اصفهان 
خارج کردند. آنطور که رویترز آورده است؛ دوربین ها و داده های 
جمع آوری شده، همگی در یک انبار زیر نظر آژانس بین المللی 
انرژی اتمی هستند. این در حالی است که مدیرکل آژانس در 
اظهاراتی قصد ایران مبنی بر قطع برخی از دوربین های نظارتی 
این آژانس در سایت های هسته ایش را »چالشی جدی« برای کار 
دیده بان هسته ای سازمان ملل در این کشور خواند. رافائل گروسی، 
در کنفرانسی خبری گفت: ما مطلع شدیم که ۲۷ دوربین در ایران 
قطع خواهند شد. این مساله قطعا چالشی جدی در توانایی مان 
برای تداوم فعالیت در این کشور ایجاد می کند. وی در ادامه عنوان 

کرد که اگر این مساله در سه الی چهار هفته حل نشود، »ضربه ای 
مرگبار« خواهد بود. گروسی افزود: من از ایران دعوت می کنم تا 
فورا به تعامل با من بپردازند. ما در شرایط بسیار تنش زایی قرار 

داریم. 
 در خواست تروئیکای اروپا

سه کشور اروپایی فرانسه، آلمان و انگلیس در بیانیه ای مشترک 
از ایران خواستند تا از فرصت باقی مانده برای به نتیجه رساندن 
توافق هسته ای استفاده کند. در ادعاهای تروئیکای اروپا در این 
بیانیه آمده است که ما دولت های فرانسه، آلمان و انگلیس به همراه 
دیگر مشارکت کنندگان در برجام و ایالات متحده از آوریل ۲۰۲۱ 
با حسن نیت و به طور گسترده به مذاکره با ایران پرداختیم تا برجام 
را احیا کنیم! از مارس ۲۰۲۲ توافق قابل دوامی بر روی میز است 
که ایران را به تعهدات برجامی و آمریکا را به توافق بازمی گرداند. ما 
متاسفیم که ایران از این فرصت دیپلماتیک برای نهایی کردن توافق 
استفاده نکرده است. ما از ایران می خواهیم تا حال این کار را انجام 
دهد. ما آماده به نتیجه رساندن توافق هستیم. سه کشور اروپایی 
در انتهای این بیانیه آورده اند: ایران در پاسخ به نگرانی های شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی در قطعنامه ای که با حمایت 
زیاد به تصویب رسید گام هایی را برای کاهش بیشتر همکاری با 
آژانس اتمی اعلام کرد. این اقدامات تنها شرایط را وخیم تر می کنند 
و باعث پیچیده تر شدن تلاش های مان برای احیای اجرای کامل 
برجام می شوند. ما از ایران می خواهیم که اجرای پروتکل الحاقی و 
تمامی تدابیر مرتبط با راستی آزمایی و نظارت های مرتبط با برجام 
را ازسربگیرد، و فورا توافق روی میز برای احیای برجام را تا زمانی 

که فرصتش باقی است به نتیجه برساند. 
 واکنش روسیه و چین 

نماینده روسیه در سازمان های بین المللی واقع در وین در توییتی 
از اقدام غرب مبنی بر تصویب قطعنامه ضدایرانی علیه ایران در 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی انتقاد کرد. میخائیل 
اولیانوف در توییتی نوشت: آیا شما اخبار اخیر را دریافت کرده اید؟ 
حال درک می کنید که چرا روسیه روز گذشته به قطعنامه احمقانه 
غرب علیه ایران در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
رأی منفی داد؟ متأسفانه همتایان غربی نشان  می دهند که درکی 
از وضعیتی که در آن قرار داریم ندارند. وانگ چانگ معاون رئیس 
نمایندگی دائم چین در سازمان های بین المللی واقع در وین نیز 
گفت که اعمال فشار علیه ایران به حل وفصل مشکلات هسته ای 

ایران کمکی نخواهد کرد.

آرمان ملی: اصلاح طلبان در این روزها برکدام ریل سیاســت 
حرکت می کنند؟ یک فعال سیاســی اصلاح طلب در گفت وگو با 
ایلنا، در پاسخ به این سوال که آیا جریان اصلاح طلب برای آینده و 
خارج شدن از این حالت منفعلانه خود برنامه ای دارد یا خیر، گفت: 
به نظر می رسد که هنوز به یک برنامه قطعی نرسیده اند و همه چیز 
بر منوال سابق حرکت می کند. این کار سخت است و به همت بالایی 
نیاز دارد. امید من آن است که بتوانند با روش جدیدی نظر مردم را 
جلب کنند و در افکار عمومی تأثیرگذار باشند. محمد نعیمی  پور در 
پاسخ به این سوال، که با توجه به اینکه اصلاح طلبان بعد از انتخابات 
حالتی ســاکن پیداکرده اند، چه برنامه ای می تواند باعث شود که 
آن ها حالت گذشته خود را احیا کنند، گفت: بعد از وقایع ۹۸ دچار 
سرخوردگی شدند و احساس می کنند با یکسری محدودیت های 
جدی مواجه شده اند. وی در پاســخ به این سوال که فکر می کنید 
جبهه اصلاحات توانسته با فعالیت احزاب اصلاح طلب را احیا کند یا 
خیر، گفت: همین که این جبهه حضور دارد و اصلاح طلبان می توانند 
حول این محور جمع شوند، محترم است و باید از آن استقبال کرد. 
اما الآن باید روش های کشورداری را برای بهبود وضعیت، برای همه 
اقشــار و همه گروه ها تبیین کرد. با چنین تبیینی می توانند احیا 
شوند.  نعیمی پور در جواب این سوال که برادر آقای خاتمی گفته 
بودند که ایشان دیگر رهبری جریان اصلاح طلبی را قبول نمی کند. 
فکر می کنید که در آینده ایشان  بتواند نقش تأثیرگذار گذشته خود 
را به دست بیاورد، گفت: چه بخواهیم و چه نخواهیم، ایشان رهبری 
معنوی اصلاح طلبان و بسیار از گروه های دیگر را دارند. باید ببینیم 
که در یک موقعیت خاص، ســلوک و کاریزمای ایشان می تواند به 

مردم کمک کند یا خیر. 
 زمان زیادی تا انتخابات مجلس دوازدهم نمانده و به نظر می رسد 
هر دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا هنوز فعالیت های رسمی خود 
برای کسب کرســی های این مجلس را آغاز نکرد ه اند. البته برخی 

اصلاح طلبان معتقدند که باید حضوری فعال را در انتخابات داشته 
باشند، مانند محمدرضا عارف، فعال سیاسی اصلاح طلب که اخیراً 
گفته اســت: »من اگر بخواهم راهبرد خودم را بگویم این است که 
اصلاح طلبان باید حضور مؤثری داشــته باشند و هیچ راه دیگری 
ندارند.« برخی دیگر هم می گویند با توجه به شکست اصلاح طلبان 
در دو انتخابات اخیر و ریزش بدنه رأی این جریان، فعلًا باید از عرصه 
رقابت ها کناره گیری کرده و به بازسازی افکارعِمومی خود بپردازند. 

 تاثیر روحانی بر رأی اصلاح طلبان
برخی از اصلاح طلبــان معتقدنــد برنامه انتخاباتــی آنان و 
تصمیماتشان بستگی به شــورای نگهبان دارد. محمد عطریانفر 
نیز براین باور است که »از سال های 6۸ تاکنون با  همین رویکرد 
سیاسی نسبت به تأیید یا ردّ صلاحیت ها عمل کرده است. ما نیز 
مطابق با همین رویکرد، در انتخابــات ایفای نقش کردیم، پیروز 
شدیم و دستاوردهای خوبی داشــتیم. هیچ دلیلی وجود ندارد 
که ما سنت درست گذشــته خود را از دست بدهیم. از این جهت 
فکر نمی کنم این استدلال درستی باشــد که اگر نتوانیم عناصر 
خودمان را در انتخابات از جریان تأیید صلاحیت شورای نگهبان 
عبور دهیم، پایمان را از انتخابات بیرون بکشیم.« فارغ از نگرانی ها 
درباره تایید یا رد  کاندیداهــای اصلاح طلب، نگرانی دیگری نیز 
در میان اصلاح طلبان وجود دارد. برخی در این جریان معتقدند 
که عملکرد دولــت روحانی و مجلس دهم در ریــزش رأی بدنه 
این جریان اثرگذار بوده است.  آنچنان که علی صوفی با اشاره به 
عملکرد دولت روحانی این را هم بیان کرد که »مردم نســبت به 
جریان های سیاسی بی تفاوت شــدند. مردم دیدند اصلاح طلبان 
به زعم دکتر عارف که باید در انتخابات شرکت کنیم از سال ۹۲ 
تا ۹6، با رد صلاحیت کاندیداهایی که داشتند باز هم در انتخابات 
شرکت کرده و لیست ارائه دادند. حتی از اصول گرایان نیز در لیست 
خودشان استفاده کرده و به سراغ آقای روحانی رفتند. آقای عارف 

نیز کاملًا حضور آقای روحانی در انتخابات و اجماع اصلاح طلبان 
روی ایشان را، زخم عمیق بر پیکر اصلاح طلبان می داند. اخیراً نیز 
در گفت وگویی به همین موضوع اعتراض داشتند. اصلاح طلبان 
مجبور شدند به سراغ کاندیداهای غیراصلاح طلب بروند . به مردم 
نیز حق می دهیم نسبت به جریان اصلاح طلبان بی اعتماد شده و 
با صندوق رأی قهر کنند. بنابراین، اصلاح طلبان دیگر نخواستند 
این رویه را ادامه بدهند و به سراغ کاندیداهای غیراصلاح طلب در 

سال ۹۸ نرفتند.«
 بازسازی جریان اصلاحات به کجا رسید؟

ازسوی دیگر پس از شکست اصلاح طلبان در انتخابات مجلس 
۹۸ و ریاســت جمهوری ۱۴۰۰، برخی از اعضای این جناح تأکید 
بر بازسازی جبهه اصلاحات داشــتند؛ مانند مهدی آیتی، فعال 
سیاسی اصلاح طلب که در گفت وگویی با نامه نیوز بیان کرده بود: 
»واقعیت این است که حداقل برای یک دهه دوران مدیریت اجرایی 
اصلاح طلبان به پایان رسیده و اتفاقاً من این شرایط را به فال نیک 
می گیرم؛ زیرا اصلاح طلبان می توانند در ده سال پیش رِو به بازسازی 
و نوســازی خود بپردازند.« اما، علی صوفی معتقد است که سطح 
نارضایتی مردم بالاســت که اصلاح طلبان بتوانند آن را بازسازی 
کنند. این یک اختلاف نظر تشــکیلاتی نبود که بخواهند از درون 
خود را بازسازی کنند.  مصطفی هاشمی طبا نیز با اشاره به بازسازی 
بدنه اصلاح طلبان می گوید: »بازســازی یعنی نظرات خودشان را 
درباره روش اجرایی و آینده مسائل کشور بگویند که هنوز این اتفاق 
نیفتاده است. اگر این نظرات را صریح و روشن گفتند، مشخص است 
که توانستند تجدیدنظر و خودشان را بازسازی کنند.« عطریانفر هم 
نظر دیگری دارد و معتقد است که فرایند بازسازی در افکارعِمومی، 

یک کار همیشگی است و مربوط به یک مقطع خاص نیست. 
 تدبیر اصلاح طلبان برای انتخابت 1402 

باید دید بزرگان و لیدرهای جریان اصلاحات در فاصله باقی مانده 
تا انتخابــات ۱۴۰۲ چه تدبیــری برای ورود مؤثر بــه انتخابات و 
بازسازی بدنه رأی خود خواهند داشــت.آیا سازوکار اجماع ساز و 
وحدت ساز در این جریان تغییر می کند یا همان مسیر قبل دنبال 

خواهد شد و... 

در زمانی که کشور بیش از همیشه به وحدت نیاز دارد، برخی 
با طرح موضوعاتی مسیر عکسی را پیش می گیرند مانند یک عضو 
حزب موتلفه که در رابطه با تحرکات و اقدامات جریان اصلاحات در 
رادیکالیزه کردن فضای سیاسی و اجتماعی کشور در برخی زمان های 
حساس کشور توضیح داد: این ها وقتی که رأی بیاورند و به داخل نظام 
ورود کنند، خروج از نظام را کلید می زنند وقتی که رأی نیاورند خروج 
بر نظام را کلید می زنند. محمدحسن انبارلویی بیان داشت: فتنه ۷۸ و 
مخالفت با ولایت فقیه خروج از نظام بود و اتفاقات سال ۸۸ و اردوکشی 
خیابانی خروج بر نظام بود؛ اینها یک جریان پلید با ادعای اصلاح طلبی 
هستند که اصلا اهل اصلاح نیستند که ارتش نرم دشمن را در داخل 
تشکیل می دهند. عضو شورای مرکزی حزب موتلفه در پایان گفت: 
این به این معنا نیست که همه اینهایی که در جریان اصلاح طلبی 
هستند، این خصوصیات را دارند؛  بین اصلاح طلبان نیروهای معتقد به 

نظام و انقلاب و رهبری و ولایت فقیه هم وجود دارد. 

  
برخی اصلاح طلبان 

ارتش نرم دشمن را در 
داخل تشکیل می دهند!

 اجازه ندهند
  گرانی بیش از این

 پیش برود

  
  پلمب واحدهای

 صنفی متخلف در امر 
گرانفروشی 

این روزها که مشکلات اقتصادی در کشور جریان دارند برخی 
به سوءاستفاده مشغول هستند. وزیر دادگستری گفت: با توجه به 
اختیاراتی که توسط سران قوا به سازمان تعزیرات داده شد در چند 
روز اخیر از این اختیارات استفاده و چندین واحد صنفی را پلمب 
کردیم یا تابلوی نصب تخلف در جلوی مغازه و واحد صنفی شان 
نصب شد که بازدارنده بود.  امین حسین رحیمی درباره اقدامات 
وزارت دادگستری در خصوص گرانی های اخیر و ابزارهای نظارت 
این وزارتخانه بر بازار گفت: در بحث گرانی ها به دلیل آنکه تعزیرات 
زیرمجموعه وزارت دادگستری است ما مرجع رسیدگی به تخلفات 
ناشی از قانون نظام صنفی هستیم. وزیر دادگستری تاکید کرد: 
گرانفروشی یکی از تخلفات اصلی در این حوزه است و گزارش های 
زیادی هم به دست مان می رسد که ما هم پرونده ها را با سرعت 
رسیدگی می کنیم. وی ادامه داد: یکی از وظایف اصلی ما برخورد 
با گرانفروشی است چرا که تنها مرجع برخورد با این امر ما هستیم. 

دولتمردان دوازدهم از هیچ تلاشی برای موفقیت دولتمردان 
سیزدهم فروگذار نیستند.محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور 
دولت دوازدهم در پاسخ به این سوال که فکر می کنید طرح اقتصادی 
جدید دولت سیزدهم و یارانه ۴۰۰ هزار تومانی به وضعیت معیشتی 
مردم کمک می کند یا خیر گفت: تا یک حدی کمک می کند اما 
گرانی ها امروز تا حدی افزایش پیدا کرده  است که این ۳۰۰ یا ۴۰۰ 
هزار تومان جواب نمی دهد. سفره مردم کوچک شده که باید راه حل 
دیگری پیدا کنند. مهم این است که اجازه ندهند گرانی بیش از این 
پیش برود و هر چه زودتر ترمز آن را بکشند. الان همه اجناس گران 
شده است. چه آن چهار قلم، چه اجناس دیگر، چه خدمات، همه 
گران شده است. کاری که انجام می دهند را به عنوان طرح تحول 
اقتصادی نمی بینم. وی در پاسخ به این سوال که فکر می کنید این 
طرح در نهایت باعث بهبود وضعیت معیشتی مردم بشود یا خیر، 

گفت: با یک  کلام نمی شود. باید  مساله را حل ریشه ای کرد. 

برنامه انتخابانی اصلاح طلبان چیست؟

بازسازی یا حضور در انتخابات به هر قیمتی؟

شعیب بهمن در گفت وگو با»آرمان ملی«: 
 مذاكرات به نتیجه مي رسید؛

 الان وضع فرق مي كرد
علت اصلی صدور قطعنامه علیه ایران عدم نتیجه گیری در وین است

آرمان ملـی-  سهیـل ثـابت: 
صدور قطعنامه ضد ایرانی از سوی 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی باعث شد تا حدی موضع گیری 
آمریکا و تروئیکای اروپایی در خصوص ایران مشخص 
شود و صحبت  هایشان مبنی بر پایبندی به برجام احیای 
توافق هسته ای با این قطعنامه رنگ ببازد. به همین جهت 
بود که ایران نیز در راستای این اقدام غیرسازنده غربی ها به 
اقدام متقابل دست زد و به نصب سانتریفیوژهای پیشرفته 
و غیرفعال سازی دوربین های فرا پادمانی همت گمارد که 
این واکنش ایران موجبات نارضایتی غربی ها را فراهم آورد. 
در این راستا برای بررسی علل صدور قطعنامه شورای 
حکام، تاثیرات آن بر احیای برجام و واکنش متقابل ایران 
»آرمان ملی« با شعیب بهمن تحلیلگر مسائل بین الملل به 

گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
 پس از چند روز گذشته از نشست شورای 
حکام بالاخره این شورا تحت تاثیر صهیونیست ها و 
غربی ها شامگاه چهارشنبه قطعنامه ای ضد ایرانی 
را تصویب کرد که با واکنش متقابل کشورمان همراه 
بود؛ اساسا اهداف و علل صدور این قطعنامه را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
علت اصلی صدور قطعنامه علیه ایران به گره خوردن 
و به نتیجه نرسیدن مذاکرات وین مرتبط می شود. بدین 
معنا که پس از سفری که انریکه مورا به تهران داشت 
و ایران عملا ابتکار عمل خود را مجددا برای پیشبرد 
و پیشرفت مذاکرات به طرف اروپایی اعلام کرد و این 
پیشنهاد با استقبال اروپایی ها مواجه شد ولی آمریکایی ها 
عملا این ابتکار عمل را نپذیرفتند و به خاطر اینکه مقصر 
اصلی در زمینه به انسداد رسیدن مذاکرات به شمار 
نیایند عملا با کشورهای اروپایی اقدام به طراحی این 
قطعنامه کردند و تلاش کردند که از این طریق ایران را 
مقصر اصلی به بن بست رسیدن مذاکرات جلوه دهند. 
بنابراین به نحوی می توان گفت که خود صدور قطعنامه 
یک بازی مقصرنمایی از سوی آمریکا و کشورهای اروپایی 
است برای اینکه بخواهند توپ را به زمین ایران بیندازند 
و مواضع ایران را به چالش بکشند که خب قاعدتا با توجه 
به پاسخ درخور توجهی که ایران به این اقدام داد یک بار 
دیگر عملا توپ را در زمین خود غربی ها انداخت و به هر 
حال سرنوشت و آینده مذاکرات منوط و مشروط به تصمیم 
سیاسی است که در آمریکا گرفته خواهد شد و نه در تهران. 
به این دلیل که در تهران تصمیم سیاسی از همان ابتدا و از 
زمانی که عملا به پای میز مذاکرات رفت گرفته شده بود. 
لذا این طرف آمریکایی است که باید تحریم ها را به طور 
کامل لغو کند و اساسا بدون لغو کامل تحریم ها احیای 
برجام امکان پذیر نخواهد بود. یعنی اینکه اگر آمریکایی ها 
بخواهند صرفا برخی از تحریم ها را لغو کنند و برخی دیگر 
را نگه دارند این مساله به انتفاع اقتصادی ایران از احیای 

برجام منتهی و منجر نخواهد شد. 
 قطعنامه صادره از سوی شورای حکام به لحاظ 
حقوقی بر کشورمان تاثیر گذار خواهد بود؟ برجام 

چه تاثیری از این قطعنامه خواهد پذیرفت؟
 در حال حاضر این قطعنامه شورای حکام قطعنامه ای 
نیست که بخواهد برای ایران الزام خاصی ایجاد کند یا 
پرونده هسته ای ایران را به شورای امنیت ارجاع دهد. حتی 
اگر در کشورهای غربی در مراحل بعدی بخواهند کار را از 
این مسیر دنبال کنند آنجا بازهم در شورای امنیت با موانع 
بسیار محکمی مواجه خواهند بود و احتمال اینکه به هر 
حال قطعنامه یا طرح پیشنهادی آنها از سوی چین یا روسیه 
رد یا وتو شود بسیار است. در عین حال باید به این نکته نیز 
توجه داشت که اساسا اگر هدف کشورهای اروپایی از بین 
بردن برجام بود می توانستند به مکانیسم ماشه روی آورند. 
بنابر این به نظر می رسد که در شرایط فعلی غربی ها تمایل 
ندارند که مرگ برجام را اعلام کنند به این دلیل که برجام را 
برگه ای می بینند که از طریق آن بتوانند فشارهای سیاسی 
و حتی اقتصادی بر ایران وارد کنند اما در عین حال خواهان 
اعلام مرگ آن هم نیستند. بنابر این قطعنامه خیلی تاثیری 
روی آینده دست کم پرونده هسته ای ایران ندارد. ولی به هر 
حال می تواند شکاف های بین ایران و طرف های مذاکراتی 
به ویژه طرف های اروپایی و آمریکا را بیش از گذشته تقویت 
کند و قاعدتا هر چه این فشارها افزایش پیدا کنند دستیابی 

به یک توافق هم می تواند سخت تر باشد. 
 عده ای معتقدند که هدف غربی ها از صدور این 
قطعنامه ایجاد فشار بر ایران برای گرفتن امتیازاتی 
است که از پیش به دنبال آن بوده اند؛ اما اقدام 
متقابل ایران شرایط را تغییر داد؛ اساسا در حال 
حاضر با توجه به این اتفاقات فضای حاکم بر روابط 
ایران با آژانس و طرف های برجام را چگونه تحلیل 

می کنید؟
قبل از اینکه این قطعنامه بخواهد در شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی مطرح شود ایران هم به 
آژانس و هم به طرف های غربی اعلام کرده بود که چه 
نوع واکنش و چه پاسخ هایی را خواهد داد. بنابر این برای 
طرف های مقابل کاملا واضح و روشن بود که ایران واکنش 
قاطع و محکمی نشان خواهد داد. ولی به رغم ترسیم 
این شرایط برای طرف های غربی آنها عملا وارد حوزه 
تنش زایی شدند و در چنین شرایطی وضعیت مذاکرات 
می تواند پیچیده تر شود. هر چند که ایران همچنان اعلام 
می کند که آمادگی دارد مذاکرات را پیش ببرد اما این 
طرف آمریکایی است که چنین تمایلی ندارد یا مساله 
فشارهای سیاسی در داخل کشور خود را دائما مطرح 
می کند و می گوید که نمی توانیم برخی امتیاز ها را به ایران 
بدهیم و در حالی که اگر همه طرفین بخواهند به برجام 
بازگردند باید به همان سند امضا شده برگردند و نمی شود 
از آن برجام بندی کم یا اضافه کرد.  لذا این مذاکرات نیز 
در مورد اصل سند برجام نبوده بلکه مذاکراتی در مورد 
چگونگی بازگشت طرفین به تعهدات بر جامی خودشان 

بوده است. 
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